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ODS, TOP 09 a VV se shodly na zavedení školného

Praha 8. června 2010 (ČTK)
Vyjednávači ODS, TOP 09 a Věcí veřejných (VV) pro školství se dnes shodli na zavedení školného na vysokých školách.
Zřejmě půjde o takzvané odložené školné, lidé by je tedy neplatili při studiu, ale až po něm. O konkrétní podobě ale
budou zástupci stran v komisi dále jednat, a to příští týden, vyplynulo z dnešních vyjádření školských expertů všech tří
stran. Rozpory údajně panují u zvýšení platů učitelů, věc budou s největší pravděpodobností řešit předsedové stran.
ČSSD pak podle úřadujícího předsedy Bohuslava Sobotky udělá v parlamentu všechno pro to, aby se koalici školné
nepodařilo prosadit. Novinářům řekl, že takzvané odložené školné by zvýšilo zadluženost mladých lidí na začátku jejich
kariéry. ČSSD navrhne naopak rozšíření sociálních stipendií, protože je v nynější hospodářské krizi pro chudé studenty
obtížné sehnat práci na část pracovního úvazku, aby vůbec mohli studovat.
"Na školném jsme se shodli, že má být," řekl novinářům Walter Bartoš (ODS). O podobě ani o výši školného hovořit
nechtěl a poukazoval na příští schůzku vyjednavačů, na které se o tom bude debatovat. Josef Dobeš z Věcí veřejných
byl o něco sdílnější. Zástupci dalších stran podle něho vnímají požadavek VV na sociální citlivost.
"Rýsuje se model odloženého, sociálně citlivého školného s doprovodnými půjčkami pro studenty," poznamenal Dobeš a
upřesnil, že konkrétní detaily se budou teprve dojednávat. Podle Dobeše by částka neměla přesáhnout 10.000 korun za
semestr, jde ale prý o "velmi orientační údaj". Výši by měly mít možnost ovlivňovat samy školy, zasahoval by i stát podle
oborů, které chce podporovat, dodal Dobeš. Jan Vitula z TOP 09 však ČTK řekl, že u odloženého školného by se napřed
musela vyřešit technická stránka věci, protože tento systém je prý administrativně náročný a pro studenty nemotivující.
Na příští týden vyjednávači nechali také debatu o státní maturitě. "Shoda je, že stát má garantovat nějaký výstup a
nějakou zkoušku na závěr studia, budeme se bavit o tom, jakou má mít podobu," řekl Bartoš. Podle všech tří vyjednávačů
se skupina shodla, že říjnová generální zkouška bude. O dalším postupu se rozhodne až po ní. Podle Dobeše bude
muset budoucí ministr debatovat s odpůrci jednotné maturity ve školách a provést audit vynaložených peněz.
Strany se shodly rovněž na tom, že je potřeba se více než dosud věnovat pedagogickým fakultám, a na lepším
ohodnocení učitelů. "Debata bude, jakým způsobem," uvedl Bartoš. Podle Dobeše je konfliktní požadavek VV zvednout
rozpočet školství o 7,5 procenta, strana by do něho chtěla převést deset miliard z ministerstva obrany. O věci bude patrně
jednat ekonomická skupina a předsedové ODS, TOP 09 a VV. Vitula ale uvedl, že školství by hlavně mělo efektivně
vynakládat prostředky a platy pedagogů pak navýšit z případných úspor.
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